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1. 10. 2023 – Tíha váženosti 

1. čtení: Ex 20, 12 
 
Píseň: NEZ640 – Díky, za toto krásné ráno 
   
Základ kázání: Mal 1, 6-7 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

hned v úvodních verších se poslední kniha křesťanského řazení 
svatých Písem pustila do zásadního tématu: Bůh si zamiloval (nejen) 
svůj lid. Ale už Boží lid se ptal a ptá: Kde je důkaz, že nás miluješ? Jak nás 
miluješ – když se nám děje tohle všechno hrozné? 

Vzhledem k dnešnímu, hned následujícímu, textu, je až překvapivé, 
že právě dnešními verši prorok neodpověděl. Šlo by o tradiční prorockou 
odpověď: Máte pocit, že vás Bůh nemiluje, protože se celému vašemu 
národu dějí příšerné věci. Ale to je jen proto, že je na vás dopouští Bůh. 
Protože ho znevažujete. Protože Boha nemáte v úctě. Neberete Boha 
vážně. Nevěříte mu. Neposloucháte ho. Spoléháte na všechny a všechno 
jiné než na Hospodina. 

Místo toho ale Malachiáš odpověděl poukazem na např. Edóm. Ten 
byl sice také zdecimovaný z Božího dopuštění, ale na rozdíl od Božího 
lidu – stejně zdecimovaného – neměl naději na znovuvybudování. 
Historicky zašla situace Edómu tak daleko, že donedávna neexistoval 
mimobiblický důkaz vůbec existence edómského království! A přesto se 
Boží věrní ptali a ptají: Jak nás miluješ? Kde je důkaz tvé lásky, Bože? 

Neúctu k Bohu si Malachiáš ponechal jako samostatné, ale 
navazující, téma. V dnešních verších typicky biblicky jízlivě a ironicky: I 
děti ctí své rodiče – alespoň nějak. I otrok svého pána. Ale vy Boha 
oslovujete „otče,“ ale úctu k němu neprojevujete! A přitom se ptáte po 
důkazech jeho lásky k vám! 

Takhle přece mluví puberťáci: Já k tobě, táto a mámo, žádnou úctu 
nechovám. Ani nemám důvod. Vždyť jste mě „jen“ přivedli na svět a 
deset, patnáct let zajišťujete pokračování mého života. V čem bych tedy 
měl vidět důkazy vaší lásky. Koukejte mi ji šupem dokázat! A pak si 
možná zasloužíte můj respekt, mou úctu. 

Protože vytrvalá péče o nejzákladnější potřeby pro život není 
považována za důkaz lásky ani v dnešní době. A nebyla ani ve starověku. 
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Ačkoli právě to je jeden z nejnápadnějších důkazů lásky: Vytrvalá péče 
den za dnem, rok za rokem. Péče o život a problémy někoho jiného. O 
jídlo, pití, oblečení, vzdělání, ochranu, radost i břemena někoho jiného. 

Ale i dnes říkají manželky, partneři i děti ne jen pubertální: V tom 
přece není žádný důkaz lásky! Ani lidské, ani Boží! Miluješ mě teda 
(ještě) vůbec? 

V Bibli pak jde o mnohem závažnější téma. Ona „úcta,“ která se 
v Desateru i zde zdá být převelice abstraktní, je totiž hebrejsky kávod. 
To je termín, který by i křesťané mohli a měli znát. Protože sousloví 
„kávod adonaj“ je dobře známé z každé situace, kde sestoupila „sláva 
Hospodinova.“ Totiž Hospodinova přítomnost – např. na stan setkávání, 
na horu Sínaj nebo jinam. 

Tak židé v dnešních Malachiášových slovech slyšeli velmi závažný 
a úmyslný dvojsmysl: Kde je úcta ke mně – praví Hospodin zástupů?! A 
také: Kde je má sláva, totiž má přítomnost, mezi vámi – praví Hospodin 
zástupů?! 

Tento dvojsmysl je v hebrejštině logický – a závěr v. 7 jej ironizuje. 
Kávod totiž původně znamenalo „tíhu, váhu.“ Totiž že ten, kdo disponuje 
kávodem – později „slávou“ nebo „úžasností“ až Hospodinovskou – jím 
disponuje proto, že nese jeho tíhu. Nese tíži břemene autority, moci, 
zodpovědnosti, lásky, péče – protože problémů ostatních. A protože toto 
břemeno nese dobře, správně – jako Hospodin vůči Božímu lidu – tak 
září „slávou“ nebo „autoritou.“ Běžně také „ctí“ nebo „úctou.“ Je 
„váženým.“ 

Vždyť situace i život popisujeme v češtině jako „těžké.“ Ačkoli 
myslíme „obtížné.“ Proto i v češtině rozumíme „zlehčování“ jako projevu 
neúcty, necti, neváhy, nezávažnosti. Jako projevu infantilního 
nepochopení situace – asi jako pubertální, rozmazlené dítě dožadující se 
dalších důkazů lásky. Tak stejně už Malachiáš před dvěma a půl tisíci 
lety: A vy se ještě ptáte, čím Hospodina zlehčujete? Čím dáváte najevo, 
že ve vašich očích nemá žádnou autoritu, slávu, úctu? A tak Boha 
nemusíte poslouchat – asi jako stejně smýšlející nejen pubertální dítě 
své rodiče? Opravdu nevidíte ani do své vlastní pusy? 

O to drsnější jsou tato slova, že se Malachiáš s touto výčitkou 
v první řadě obrací na kněze. Na Hospodinovy svaté kněze sloužící 
v chrámu! Protože když ani kněží neberou Boha vážně, proč by ho bral 
vážně někdo jiný? Když ani rodiče neberou víru v Boha vážně, proč by 
měly jejich děti? Když lidé vidí, že Hospodin Bůh nehraje ve sboru nebo 
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církvi vlastně žádnou roli, proč by přicházeli do takové skupiny právě 
Boha hledat? 

Tím hůř, když nejde jen o „mezi řádky“ komunikovaný postoj. O 
mimoděk vyplývající nezájem zřetelný v nezájmu a nepéči o prostor, o 
Boží slovo, o zbožnost a typické projevy náboženské víry. Tím hůř, když 
to už kněží (nebo faráři) vlastně říkají nahlas: Hospodinův stůl není 
třeba brát vážně. A tak ani Hospodina samého. 

V současnosti pak jen jinými slovy: Hlavní je, jak se tu cítíme. Jak se 
nám to tu líbí. Aby se nám to tu líbilo. Čert vem kříž v kostele. Čert vem 
znalost Bible a svatých Písem. Čert vem shromažďování se 
k následování Krista nebo poslušnosti Bohu. Hlavně aby nám to tu bylo 
příjemné! 

Asi jako Israelcům a židům, kteří šest set let vytrvale poslouchali 
podobné i horší neustávající „hemzy“ proroků. Ani po šesti stoletích 
poslouchání vytrvalého, podstatou stále stejného, prorockého slova se 
Israelci ani židé nezměnili. Pořád měli dojem, že Bůh přece není nijak 
zvlášť důležitý – právě v Božím lidu. Pořád měli dojem, že Bůh jim jen 
všecko kazí svými pravidly, řády, spravedlností. Pořád věřili, že to oni si 
svou silou, chytrostí a zdatností nakonec vždy vydobyli dobrou situaci. 

Ačkoli pořád dokola přicházeli Pelištejci. Asyřané. Babylóňané. 
Peršané. Římané. Zničení prvního chrámu. Druhého chrámu. 
Celosvětová diaspora na dva tisíce let. Vždyť je to skoro stejné jako s tím 
Edómem z předchozích veršů! 

Však také Edómci také neměli Hospodina v úctě. Tak ani Israleci ani 
židé neměli pocit, že by měl Bůh nějakou autoritou „jen“ proto, že stvořil 

svět. Že povolal Abrahama, Izáka, Jákoba. Že století za stoletím plnil svá 
zaslíbení. Že vysvobodil Israelce z Egypta. Provedl pouští. Umožnil jim 
zabydlet se v Kenaanu. 

Tak si také Israelci a židé stále znovu říkali: „Jsme zničeni, ale na 
troskách budeme znovu stavět.“ A Hospodin zástupů odpovídal: „Jen si 
stavějte, já vám to zase zbořím.“ 

Jako rodič, kterému konečně dojde trpělivost s nevychovaným, 
nevděčným spratkem – ne jen puberťákem. Tak arogantním a pyšným, 
že má pocit, že všemu tak strašně rozumí, až se ale o nic nestará. Až 
nenese tíhu ničeho. Nenese tíhu nikoho. Protože ani svého vlastního 
hladu, žízně, tepla natož života. 

A čí tíhu nesou evangelické sbory? Nesou tíhu alespoň svou vlastní 
– nebo drtivá většina nemá na plný úvazek faráře, který ale všichni 
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chtějí? Nesou evangelické sbory tíhu někoho jiného? Nese evangelické 
církev tíživé břemeno někoho jiného? Nebo vlastně neustále nese tíhu a 
břemeno našeho fungování někdo jiný? Protože bez prospěšnosti jiným 
autoritu, čest, úctu, vážnost, váženost získat nelze. 

Tak nápadně na příkladu Ježíše Krista. Čí tíhu Kristus nenesl? Tíhu 
čí existence nenese Hospodin Bůh? Vždyť nese i tíhu trvalého zlehčování 
vlastního jména a nezištné milosti z úst nejen pohanů, ale také svých, 
věčně nespokojených a strašně „chytrých,“ „věrných.“ Mezi židy i 
křesťany – jako rodič pubertálních dětí! 

Proto páté slovo Desatera v praxi vždy znamenalo: Postaráš se o 
svoje rodiče tak, jako se oni starali o tebe, až to bude potřeba. Budeš se o 
ně starat dlouhá léta – od stravy až po radost. Oplatíš jim jejich péči. 
Oplatíš jim, že nesli tíhu tvého života. Tím, že poneseš ty jejich tíhu. A pak 
budeš dlouho živ na Boží zemi! 

Protože to je úcta: Vzájemnost. Když ty sloužíš a obstaráváš tohle a 
tamto, já ponesu stejnou tíhu. Proto je opak úcty zlehčení: Když ty neseš 
tíhu tohohle a tamtoho, já ti ještě vymyslím další břemena. Abych sám byl 
lehký. A tak beze cti, úcty, protože břemen cizích. Vždyť podle mě toho 
zase tak moc neneseš! 

A tak se i Boží lid opakovaně a vytrvale bořil sám. Stejně jako 
pohanské společnosti. Stejně jako mnohé „křesťanské církve“ i dnes. 
Protože přece nemusíme brát vážně Boží dobro, milost, službu a oběť. 
Není důvod být právě za ty v první řadě Bohu vděční. Bůh pro nás vlastně 
nic moc nedělá – hlavní je naše společenství, sdílení, pocity, víra, 
pravidla, řády, zvyky! 

Tak kdepak nějaké společné nesení tíhy a břemen – už manžely, 
partnery nebo rodiči a dětmi. Tím méně mezi „bratřími a sestrami“ 
v Kristu. Vždyť není už ani prachobyčejná vděčnost ani úcta za to, že 
někdo jiný nese tíhu a břímě, kterou já nejsem ani ochoten nést. 

Což je ale tradiční projev pohanství. Proto tato neúcta, zlehčování, 
nevděčnost končí v neustálém boření.  

A pravý opak – vděčnost nevyhnutelně ústící ve vlastní nesení tíhy 
a břemene někoho jiného, protože někdo jiný nese mou tíhu, má břemena 
– vede neustále do Zaslíbené země Božího království. Tak nápadně na 
prorocích. I na Kristu. I na mnohých jiných. 

Amen. 
 

Píseň: NEZ244 – Pán Bůh je přítomen 


